
'v A N HET PAR L E MEN ,T A I R E F RON T

VERSLAG VAN DE AFDELINGSRAAD VAN 12-11-191,1

Deze vergadering van de Afdelingsra~j, die werd bezocht door 4 hoog
leraren, 12 stafleden en 12 studenten, was helemaal gewijd aan 'het ver
delen van de 2 extra-posten, die uit het Rampenfonds waren toegewezen.
Daartoe kwam'de Docentenraad met een voor8telom,~él,l,post toe te wijzen
aan de sectie Contemporaine geschiedenis en één aan,qe sectie Nieuwe
geschiedenis. Deze toewijzing was'gebaseerd o~ bepakiae cijf~rs over
het werkelijke aantal manuren, die de ve!'scheidene 'seCties nodig had
den voorde uitoefening van hun taken. In deze Afdelingsraad bleek de
heer Buist'met andere cijfers te komen, waar een zekere tbEjkomstver
wachting ingecalculeerd was. Op deze cijfers werd de hee!' ,Buiêt door
de heer Van Randen aangevallen, want deze kon niet met lede ogen aan
zien, dat de heerlijke beker van het verkr~jgen van een extra docent
,aan de sectie 'Middeleeuwse geschiedenis 'voorbijging. Hierdoor kwam dus
de positiè 'van de sectie Nieuwe ~eschiedenis wankel te staan en raakte
de vergadering rifr' een impasse, waaruit ze ookn:Let door het "neerkijken
uit de hóogte"onz'e'r onve~schilligheid" van de sectie Nieuwste geschiede-
riis biJ ·.riJ"nde vàn: 'de ,heer' Kosstnann kwam.: ' ,
Tijd:ens -de p'auié' 'gdiisdÉm de wandelgangen' ,jan het ,'onderhands tot overeen
sterrimin:g'IproDeren t'e 'komen~; maar het was de AA, 'die 'met een' resolu1;ie op
de pro'p'pé:ri-.'kYfarilJ, ~i-rihoudende; dat de sectie Contemporaine geschiedenis
één,docent kré~g't~~ièwezen en er'v6or de s~ctie Nieuwe geschiedenii
en de sectie Middeleeuwse geséhiedenis een mandel~ge of twee halve'
post resp. posten werd resp. werden óecreërd, 'die dan de periode 1300
1600 zou(den) bestrijken.
De sectie Nieuwe geschiedenis in de persoon van de heren Waterbolk en
Mellink waren hierover nogal verontwaardigd. De heer Waterbolk toonde
zich "verrast" over deze nieuwe ,cijfers van <fe heer Buist, terwijl de
heer Mellink 'stelde, dat toch ook d;e Do'centenraad meer behoefte gevoelde
om een docent voor de 11de eeuw aan te stellen, in plaats van weer een
docent 16de eeuw (de heren Waterbolk, lViellink en Postma zijn alle drie
min of meer gespecialiseerd in,~e 16de eeuwse geschiedenis, Red.).
Eindelijk kwam het dan tot ste~~pg over de AA, resolutie, die werd aange
nomen met 16 stemmen 'voor, 5 stemmen tegen en 1 stemmen blanco.
Héhé, een middagje ac~demisch touwtrekken en sja~heren was voorbij.

( ft,)

VERSLAG VAN EEN DAGJE DEMOCRATIE OP HET INSTITUUT VOOR GESCHIEBENIS

"IS 'THERE HOPE FOR THE FUTURE?"

Donderdag 18 november: de dág van de', verkiezingen voor de Afdelings
raad. Precies om 10 uur, had de,Kiesraad verwachtings vol postgevat
in de Donkere Kamer. De parlemëntaire redactie van Groniek, uitge-
rust met een bandrecorder, voegde zich kort na tienen'bij de Kiesraad
om aan leidende Instituutspolit.ici enige reactiesproberen te ontlok~en.

Wij voerden O. a. gespre,kj es met :toekomstigeleden van de Afdelings-
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raad, met de opstellers van het nieuwe bestuursreglement, met enkele oud
gedienden uit de nog jonge parlementaire traditie en met. de Kiesraad •

.. Tot onze spijt waren enige studenten nogal huiverig om hun mening voor
de Groniek-microfoon te geven met als excuus, dat ze er niets vanaf wisten.
De docenten toonden zich~echter wel praatgraag, 'zodat hieronder meer staf
leden aan het woord komen, althans in relatief opzicht, dan studenten.

Verkozen leden van de Afdelingsraad

Dhr. Baljé (.~etel "Wetenschappelijk Corps" voor sectie Confemporaine
geschiedenis)

- U was voor het eerst aanwezig op de laatste Afdelingsraadsvergadering,
wat waren zo uw indrukken?

Het wordt moeilijk daar een' oordeel over te ge~en, omdat ik me met deze
vorm voor het eerst geconfronteerd zie, maar ik vind het feit, ~at men over-

~ gaa1l naar een. echte vorm van demo"cratie op dit Instituut bij zonder waar
devol, omdat bet iedereen naar een ander niveau van verantwoordelijkheid
brengt. Ik vind het jammer dat er bij deze nieuwe vorm toch wel tegenstel
lingen zijn gecreërd tuàsen staflijsten en studentenlijsten. Wa~ mij be
treft, had ik nog beter gevonden, wanneer men elkaar meer nog door overleg
van·te voren op programma's had kunnen vinden. Nu lijkt het alsof wij een
atavistische tegenstelling tassen de studenten en de autoriteiten van een
Instituut hebben willen -volhouden. Ik heb er wel naar gezocht, ik ben ook
op een avond samen met prof. Lipschits overigens toevallig. naar een bijeen
komst van de AA partij geweest ( zie Groniek 19, p.44, Red.). We. hebben ge
keken of het in principe mogelijk was om een doorbraak te creëren tussen

. staf en docenten. Wij kwamen wat laat binnen en de vergadering had al prin

. cipes aangenomen, die o~s in eerste instantie moeilijk leken om ze zonder
discussie te kunnen onderschrijven. Hat is misschien voor de volgende keer
beter om als suggestie te proberen, van te voren, of we deze verouderde
l~jnen niet kunnen doorbreken.

- Bent U van mening, dat de Afdelingsraad binnen het nieuwe bestuursregle
ment beter zal functioneren?

Daarvan moet ik tot mijn spijt zeggen, dat ik het bestuursreglement nog niet
voldoende bestudeerd heb om er een mening over te geven.

-,Prognose?

Wat betreft de vrJ.J e zetels heb ik een prognose, die samenval·t met wat ik
hoop. Ik heb het idee dat er ook wel studenten zullen stemmen op de staf
lijst en dat de staf zich na afloop van de verkiezingen toch nog popu
lairder mag aahhten, dan ze van te voren wel aanneemt. De meerderheid zal
zeker naar de studenten toegaan en dat lijkt me ook wel juist. Ik hoop
daarbij dat men in de toekomst zaken zal weten te onderscheiden van gevoe
lens en dan heb ik het idee, dat deze nieuwe vorm erg gunstig voor ons In
stituut zal werken.

Dhr. Boer ( AA-lij st, Vrij'e zetel j)

~ Prognose?

lk schat de meerderheid van de vr1.Je zetels voor de AA, toch wel J AA en
van de zes studentenzetels toch wel een stu~ of ~'voor de AA.

- Wat dacht U van de opkomst van de eerstejaars?

~k hoop wel redelijk

- Hoe denkt men in het eerste jaar over het radensysteem, voorzover U daar
een oordeel over wil of durft uit te spreken?
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Nou, het is allemaal nog een beetje onbegrijpelijk, maar dat komt nog wel,
geloof ik.

- Draagt de publikatie van verslagen over de Afdelingsraad bij tot een
beter begrip voor het Radensysteem?

Dat vind ik erg gunstig, dat die verslagen worden gepubliceerd. Het is al
lemaal wat verwarrend voor de eerstejaars als ze aankomen, met een raad
met zo 'n bevoegdheid en een ander wwer met een andere bevoegdheid. Het
heeft wel verhelderend gewerkt.

Dhr. Lipschits ( Staflijst, Vrije zetel)

Hoewel U zich op de Afdelingsraad van 15-10-1971 ( zie Groniek 19,p. 42,
~ed.)gekeerd heeft tegen het systeem-van lijsten, staat U toch boven

aan een staflijst. Hoe is dato-te rijmen?'-
1

Nou, ik ben voor een systeem waarbij mogelijk is dat studenten en le4en var
de staf op een lijst zouden staan. Nog beter zou ik het vinden ~ls er
een zuiver personensystee~ als electoraal stelsel op dit Instituut zou
werken, maar aangezien beide niet mogelijk bleek, heb ik dan het minst
goede genomen. Ik vind dat ook de staf mee moet dingen !).a,ar, een çf meer
van de vijf zogenaamde vrije plaat-sen~ ook al is het,auidelijk, qat de
studenten numeriek ver in de meerderheid zijn.' - -

- U staat op een aparte staflijst, die pas laat en zonder programma in de
openbaarheid t:rad.Heeft U daar een verklaring voor?

Ja, we hebben met opzet-geen verkiezingspropaganda'gevoerd, of een ver
kiezingsprogramma opgesteld, omdat:we gewoon de studenten in de gelegen
heid willen stellen om op per~9ne~ te ~iezen en nièt-op eén bepaaid pro
gramma, waar wij ons het gehele jaar aan gebonden zouden voelen.

- Bent U van mening, dat de Afdelingsraad binnen het nieuwe bestuursre-
glement beter zal functioneren? "

Ik ben hier pas nieuw. Ik heb het Radensysteem niet zo lang meegemaakt.
Van het nieuwe systerm weten we helemaal niet hoe het zal,werken. Ik ben
.een beetje bang, da~ ~e in de Afdelingsraad zitten met fracties die aan
een bepaald mandaat gebonden zijn,tenminste als het lijstensysteem zover
in die richting doorgevoerd zál worden, ~e zaak zal vastlopen op onoverbrug
bare tegenstellingen.

- Dus U bent tegenstander van polarisatie in de Afdelingsraad?

Nee, deze conclusie mag U niet trekken. Er bestaat altijd polarisatie, ik
zie niet in waarom het noodzakelijkerwïjs zou moeten zijn tussen ener
zijds studenten en anderzijds stafleden. Maar wanneer men op basis van
studenten - en staflijsten gaat~erke~~~'men bovendien zoals ~en of beide
studentenlijsten eigenlijk ook inhouden zich gebonden voelt aan voórver
gaderingen en fractie-:beslui ten,dan ben' ik bang, .dathet -een ongez'onde
polarisatie zal zijn. Maar ik ,ben op zichzelf,niet tegen polarisatie. Er
zijn nu eenmaal belangentegens~ellin~en,die moeten iichdan ook maar
ui ten. l.--r

- Prognose?

Ik heb geen enkel idee. Ik weet dus niet hoe groot de opkomst is, ik weet
ook niet hoe .de studenten staan tegenover bijvoorbeeld een staflijst of
ze automatisch als stud'ent daarop, ni~t'.ztillen kiezen. Ik heb weinig hoop
op een groot aantal plaatsen v~ 'df::vri~e zetels voor de staflijst.

Mevr. A. Mulder-Bakker (H'711, vrije ,'z~tel)

- Bent U van mening, dat de Afdelingsraad hinnen het nieuwe bestuursre-
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glement beter zal functioneren?

Dat denk ik wel, want de oude Afdelingsraad was veel te groot en te log
om goed te functioneren en bovendien afhankelijk van het aantal docenten
wat er was. De manier waarop zij verkozen wordt vind ik voor het grootste
deel wel een sympathieke methode. Wat dat betreft heb ik er alle vertrou
wen in.

- Wat heeft U bewogen om U op een studentenlijst te laten plaatsen, in
casu H'71?

Nou; ik was van te voren gepolst of ik belangstelling had om op een docen
tenlijst plaats te nemen. Dat heb ik niet serieus overwogen. Ma~r toen
ik ,zowel door de AA als door H'71 benaderd werd om asjeblieft op hun lijst
te komen, toen heb ik er serieus over nagedacht 'en heb ik.ook uitvoerig

_,overwogen op welke lijst ik eventueel zou horen en vond ik het niet juist
om via een AA lijst een bindend mandaat te krijgen. Dat is het punt ge
weest, waarom ik dus niet op de AA lijst, maar op de lijst van H '71.
Maar dat ik er überhaupt op ben gekomen is omdat het van-"de kant-van de
studenten uitdrukkelijk gevraagd is. En dat vind ik op zichzelf iets wat
je serieus moet overwegen.

- Prognose?

,Dat lijkt me wel de moeilijkste vraag om te beantwoorden.' Als ik afga op
:wat VQO~ de Faculteitsraad is gekomen ( verkiezingen voor de Faculteits
raad ~n maart 1971, opkoms~ ongeveer 1~O stemmers en opvallend ,veel do
centen verkozen, Red.)~ dan denk ik dat het iets dergelijks zal worden,
dat de vrije zetels wel gelijkelijk verdeeld zullen worden.

Dhr. Pririce ( H'71, gtudàntenz'etel)

- Bent U van mening, dat de Afdelingsraad binnen het nieuwe bestuursre-
glement beter zal functîoneren?

Het nieuwe bestuursreglementbiedt mlJns inziens een hoop meer mogelilljk
heden, omdat het aantal personen, dat er zitting heeft, aanzienlijk be
perkter is dan vroeger het geval is geweest. Het is ,wel bewezen dat
grote lichamen vrij log zijn, wat dat betreft moet het een groot voor-
deel zijn, lijkt me. \ \

- Wat vindt U van het werken met partijlijsten?

-Partijlijsten vind ik- een voordeel, want er zijn toch mensen, die je niet
allemaal in hetzelfde hokje kunt stoppen~ De kiezer kan in de verschil
lende partijen met hUn verschillende programma's zijn eigen ideeën terug
vinden.

- Verwacht U, dat er gestemd wordt op persone~ of lijsten?

Ik heb toch het ideef dat er meer, op lijsten gestemd zal worden, minder
op personen. Er zijn toch altijd wel bepaalde krachtfiguren, wat echter
bij ,deze verkiezingen minder het geval is dan bij vorige verkiezingen ..

- Prognose?

, Een prognose is natuurlijk erg moeilijk. Dat hangt helemäal van de op
komst af. Als die" goed is dan verwacht ik toch wel, dat de H'71 wel wat
uit de bus kan halen~ Ik geloof, dat H'71 van"de ouderejaàrs wat meer
stemmen weg zal moeten halen. In één zin 'kàn H'71 wel een beetje in
het voor~eel zijn, daar zij- zich toch een beetje geroepen voelt om men
sen, die niet zo actief zijn te gaan vertegenwoordigen. De AA' zal beslist
veel stemmen krijgen van de eerstejaars, dRar ben ik van overtuigd, want
de hele voorlichting gaat die richting op dat de AA zeer gunstig uit de
bus zal komen. En ik hoop dat de docenten' ook wel wat stemmen,krijgen
vqor de vrije zetels.
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Mej. Vos Zetel "Niet-wetenschappe'l'i;Jk personeel")

- Wat zijn uw verwachtingen voor'de Afdelingsraad?

~ijn verwachtingen voor de Afdelingsraad zijn niet zo groot.

-' Hoe is de kandidaatsstelling binnen het technisch- en administratief
personeel verlopen?

We hebben ~r lang over nagedacht en tenslotte heb ik aan het kortste
eind getrokken. Verder kan ik er eigenlijk niets over zeggen.

Dhr. Wielinga (AA, Vrije zetel)

- Bent U van mening, dat de Afdelingsraad b~nnen het neiuwe bestuursre-
glement beter zal functioneren? ..

Hopelijk beter dan het oude radensysteem. Het zal wel goed gaan.

- Prognose?

Ik weet het niet, vrlJe zetels weet ik niet. Ik dacht wel een verdeling
2, 2, 1, maar waar die 2 of die 1 terechtkomen weet ik niet. Studenten
zetels dacht ik 5-1, 5 voor de AA, 1 voor H'71

• J

Opstellers bestuursreglement

Dhr. Van Ede

- Bent U van mening, dat de Afdelingsraad beter zal functioneren binnen
het nieuwe bestuursreglement?

Nou, ik heb dat bestuursreglement zelf helpen opstellen, zodat ik er wei·
nig kritiek op kan en mag hebben. Ik geloof, dat het beter is, omdat
het vergeleken met het oude,reglement wel een vooruitgang is en omdat ik
ook geloof, dat door de wat ccmpactere samenstelling de handzaamheid van
de Afdelïngsraad groter zal worden.

- Prognose?

De uitslag van de verkiezingen zou ik niet weten, ik kan hoogstens zegger
wat ik hoop en dat is, dat, om te beginnen met het vrije zetels-systeem,
de zaak zo zal aflopen, dat er een zekere evenredigheid bestaat tdssen
het aantal docenten en studenten, al was het alleen maar, dat de docen
ten konden zien, dat het vrije zetels-systeem en het algemeen~cti~f en
passief kiesrecht niet onvermijdelijk hoeft i~ te houden, dat de st~-

" denten dan de macht ovElrnemen. Ik gelvof, dat het zeker voor de eerste
keer het beste zou zijn, dat het gelijk uitviel, opdat de mensen een
beetje aan het systeem konden wennen.

Dhr. Jansen

- U staat op een aparte staflijst, die pas laat en zonder programma in
de openbaarheid trad. Heef~ U daar een verklaring voor? ,-

Nee, wij hadden liever met de andere docenten op een lijst van '~fudenten
willen staan, maar wij hadden er bezwaar tegen om van te voren in een
vbrgadering te gaan horen min of meer hoe de achterban wilde stemmen.
Wij hebben bezwaar tegen een bindend mandaat zoals de AA-groep nastreeft,
wij hebben om practische redenen bezwaar tegen de voorvergadering van
H'71, het kost sowieso al tijd genoeg. Dat we geen programma,h,~Dberi.op
gesteld is min of meer bewust, wij gaan min of meer uit van het Thor
beckiaanse "wacht op onze daden".
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- Bent U van mening, dat de Afdelingsraad binnen het nieuwe bestuursre-
glement beter zal functioneren?

Ik hoop het wel, ik heb zelf meegedaan met de' opstelling van-àa~ nieuwe
reglement, wij hebben geprobeerd de organen kleiner te maken, zodat ze
ook vaker kunnen vergaderen en ik geloof, dat het nuttig is, dat de Af
delingsraad. ééns in de maand vergadert. Ik vind, dat net als in een goed
parlem~ntair systeem men vertrouwen aan zijn afgevaardigde moet geven, een
vertrouwen, dat voor een zittingsperiode geldt. En de hele tijd verslag
geven van iedere stemppstelling vind ik een beetje teveel. Ik geloof niet,
dat democratie hierin bestaat, dat men steeds verslag geeft aan een uiter
aard kleine afdeling.

- Prognose?

Ik dacht 4 studenten en 1 staflid, waarbij de vraag is, of dat staflid
verkozen wordt uit de lijst van H'71 dan uit de staflijst.

Dhr •. Kossmann

- Bent U van mening, dat de Afdelingsraad binnen het nieuwe bestuursre-
glement beter zal functioneren?

Nou, dat· hoop ik. He oude Radensysteem werkte bli~kbaar niet, tenmin
ste het was allemcal erg' st~oef.Het ging op het·iaatst erg moeilijk en
we kunnen alleen maar hopen dat het nieuwe wat efficiënter werkt. Dat is
mijn hoop.

- Wat vindt U van het werken met pa~tijlijsten?-

Ik heb veel liever een personensysteem. Ik vind het lijstensysfeem ëen
beetje nabootsen van een parlementaire democratie, die in een zO kleine
gemeenschap als deze toch eigenlijk geen zin heeft.

- Prognose?

Daar heb ik geen flauw idee van, geen fláuw idee. Je kunt natuurlijk den
ken, dat het zo zal gaan als bij de verkiezingen voor de Faculteitsraad,
waar tenslotte veel meer docenten uit de bus zijn gekomen dan werd ver
wacht. Of dat hier anders zal lisgen, nou ja, dat moeten we rustig af
wachten.

Dhr. Van Randen

- Bent U van mening, dat de Afdelingsraad binnen het nieuwe bestuursre-
glement beter zal functioneren?

;k had het reglement niet gemaakt, als ik niet verwacht had dat het erg
goed zou functioneren. Dus ik kan die vraag alleen maar zo beantwoorden,
dat het goed ~al gaan.' .

- Wat vindt U van het werken met partij lij sten?

Dat heb ik ook zelf bedacht, dus ook dat vind ik erg goed.

- Verwacht U dat er op lijsten of op personen ~estemd wordt?

Ik dacht, dat er op beide gestemd zou worden, maar je kunt aan de hand
van deze verkiezingen weinig zeggen, omdat de ene lijst veel groter is
dan de andere.

-Prognose?

Die durf ik zo te geven. Ik dacht,' dat van de vrije .zetels de AA er 2,
H'71 er 1 en de docenten er 2 zouden behalen, van de studentenzetels

- 4e AA 5 en H'71 1~
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Oud-leden van de Afdelingsraad

Dhr. Buist

- Hoe vindt U, dat het Radensysteem de laatste jaren gewerkt heeft?

Ja, ik heb het gevoel, dat het ~adensysteem, zoals het tot nu was niet
zo geweldig gewerkt heeft en dat de fout daarvoor bij alle deelnemers ligt

U staat op een aparte staflijst, die pas laat en zonder programma in de
openbaarheid trad. Heeft U daar een verklaring voor?

De vriendschap voor de heer Jansen. De heer Jansen wou graag, dat ik hem
vergezelde en op een gegeven ogehblik heb ik dat dan ook gedaan.
Wat het programma betreft, is het nodig, dat er een programma is? Het
programma voor mij is het belang van het Instituut, in de m8este ruime zin
des woords. Het is name~ijk technisch mogelijk, dat je een Afdelingsraad
krijgt met een overwicht aan studenten en ik dacht niet, dat het in het be·
lang van het Instituut was, wannEer de Afdelingsraad op een dergelijke ma
nier samengesteld zou zijn. Al was het alleen maar, dat je op die manier
conflicten in kunt bouwen, die het hele systeem op een gegeven ogenblik
op kunnen blazen en daar is niemand mee gebaat 8igenlijk.

~ U bent dus bang voor polarisatie?

Inderdaad, ik ben geen man, die van polarisatie houdt, ik ben niet bang om
mijn mening te zeggen, dat weet je wel. Er moet echter uit8indelijk een
werkzame situatie ontstaan, waarin die dingen gebeuren, die voor het Insti·
tuut als zodanig van belang zijn.

- Bent U van mening, dat de Afdelingsraad binnen het nieuwe bestuursre-
glement beter zal functioneren?

Ik heb er geen idte van, ik dacht dat het van de mensen zou afhangen. Je
kunt nog zo'n mooie systemen bedenken, als de mensen op een gegeven mpment
het niet opvullen, dan komt er niets van terecht. Het zit logischer in
elkaar dan het oude systeem, dat is wel duidelijk, maar wanneer er niet
een wezenlijke bereidheid is om er iets van te maken, van alle kanten hoor:
nou dan zie ik het dit ook niet maken.

Dhr. Krol

- Vindt U, dat er op personen of lijsten gestemd wordt?

M~jn eerste indruk is, dat er op personen gestemd wordt. De AA lijst en diE
van H'71 verschillen onderling zo weinig, dat alleen de l,ersonen de door
slag zullen geven in het uitbrengen van de stem.

- Bent U van mening, dat de Afdelingsraad binnen het nieuwe bestuursre-
glement beter zal functioneren?

Daar kan ik op dit moment nog geen zinnig woord over zeggen. Ik vind het
alleen al positief dat er een stap gewaagd is naar een aantal zwevende ze
tels.Naar mijn mening zou in extremis de meest positieve situatie zijn, diE
situatie, waarbij iedereen via vrijlijsten zorgt voor de kandidaatsstelliné
en er niet gewerkt wordt met een vast aantal kandidaten per geleding, zo
dat het denken in geledingen en onderafdelingen opgeheven wordt.

Dhr. Mellink

- Bent U van mening, dat de Afdelingsraad binnen het nieuwe bestuursre
glement beter zal functioneren?

Het wordt een kleiner college van 18 man door het nieuwe reglement en daar·
duor misschien meer efficient in zijn werking, hoop ik tenminste.
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,- Prognose?

Wat voor prognose? Van vandaag? Ja, het gaat dus alleen over de 5 vrije
zetels. Het hangt natuurlijk heel sterk van de opkömst af, ik heb het
idee, dat de opkomst veel groter zal zijn dan bij de verkiezingen vaor
de Faculteitsraad en hoe dat zal uitpakken, dat zal dus interessant zijn
om dat waar te nemen.

Kiesraad

Na afloop van de verkiezingen praat de re~aktie van het parlementaire
front met de Kiesraad, in persoon van de qeren Bakker en De Roest. Het
derde lid, Mej. Bolhuis, was op dat mOffient tot onze spijt niet te be-
reiken. Wij stelden hen de volgende vragen: .; ;
- Heeft uw p'laats in de Kiesraad aan de verwachtingen voldaa.n?
- Hoe is de opkomst verlopen? sY$teem .
- Kunnen er nog wijzingen in dit electoraal. genuakt worden?, ( D~t Kies-

reglement was als het ware een experimenteer-~iesregleffienten de Kies
raad moest over hun bevindingen rapport uitbrengen aan de Afdelingsraad,
zie Groniek 19, p. 42, Red.)

Dhr. Bakker

We hebben plezierig samengewerkt tot nu toe in de Kiesraad en het heeft
vrij veel tijd gekost, vooral ook omdat ,er geen lijsten bestaan van alle
studenten hier op het Instituut, dat moest allemaal uitgezocht worden.
Wat de opkomst betreft, deze bedraagt ongeveer 140, het juiste getal is
nog niet helemaal bekend. (Het juiste getal is, na nauwkeurige berekening,
144, Red.). Dat valt mij toch wel tegen. Ik had gehoopt althans, dat het
er meer zouden zijn. Naar ik vernomen heb is het ten opzichte van andere
opkomsten een heel redelijke opkomst.
Het kiesreglement heeft wel gewerkt, ook al is het Kiesregle~ent, zo~ls

dat verstrekt is, niet volledig. In het Kiesreglellient zitten nog wat ~a

cunes, maar daarover zullen we nog wel rapport uitbrengen aan de Afde
lingsraad.

Dhr. De Roest

Toen mij gevraagd werd om zitting te nemen in de Kiesraad had ik eigenlijk
geen flauw benul wat het precies' inhield en hoeveel werk het zou kosten,
maar dat is mij erg tegengevallen.
Ik ben teleurgesteld over de opkomst. Ik had gedacht, dat er 180/190 men
sen zouden' stemmen, gezien het aantal mensen, dat vorig jaar gestemd heeft
en gezien de toename van de eerstejaars met resp. 55 academici en 33 M.O.'s
Vooral van de eerstejaars academici is ffiij de opkomst erg tegengevallen.
Wat de werking van het Kiesreglement betreft, was ik voor die tijd ook al..
vuorstander v~n een personensysteem en misschien zit er ook wel eigen
belang'in, omdat het werken ffiet lijsten voor de Kiesraad v~el meer tijd
gaat kosten.
Tot slot merkten de heren Bakker en De Roest nog op, dat zij de indruk had
den, dat er voornamelijk op personen is gestemd, aangçzien de meeste mensen
gevarieerd stewden.

Na zo'n "dagje Donkere Kamerwerk"'bleek ons, hoe onbekend het nieuwe be
stuurgreglement bij hele volksstammen historici nog is. Naar ons idee
heeit. aan voldoende voorlichting op ons Instituut niet ontbroken, zo
dat men zich kan afvragen of men wel geinformeerd wil worden.

, --
Bekijkt rren het opkomstcijfer, dan blijkt, dat er om 13.30 u. -de stembus
was toen al 3~ uur open - 80 kiezers zich hebben gemeld. De resterende
60 stemmers moesten grotendeels - de goede niet te na gesproken - met
zachte hand het stemlokaal gewezen worden. De sten~otivatie van deze
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mensen, indien aanwezig, spreekt boekdelen. Inäien deze mensen echter niet
gestemd zouden hebben, zou het opkomstcijfer de Kibsraad helemaal teleur
gesteld hebben, sterker gezegd, dan zou de Kiesraad er "voor nop" gezeten
hebben.
IS THERE HOPE FOR THE FUTURE? Wat ons betreft: A LITTLE BIT.

Thea van Rooden
Frits Thissen

MEDEDELINGEN VAN DE KIESRAAD

Hieronder volge~.voor de ferv~nte statistici onder de
enige cijfers betreffende de verkiezingen, welwillend
aan de parlementaire redactie van Groniek afgestaan.'

Uitslag van de verkiezingen
.' '1

~roniek-Iezers nog
door de Kiesr.aad

ZETELS. "WETENSCHAPPELIJK CORPS"

ZETEL "NIET-WE'fENSCHAPPELIJK PERSONEEL"
ZETELS "STUDEhTEN" AA-LIJST

"VRIJE ZETELS"
H'71-LIJST
AA-LIJST

H'71-LIJST
STAFLIJST

J;;·F. Oudenaarden-Pol
A.G. Jongkees
E.H. Waterbolk
G. Taal
C.J.Baljé
P. Kooy
1. Vos ..
A. Boekhoudt
J. Tonnaer
H. v. Veen
C. Venema
H. Verbaan
G. Prince
H. Boer
J .A •.J •. Tromp-Steenhuis
J. Wie.linga
A~ Mulder-Bakker
1. Lipschi ts

Opkomst

Jaar Totaal Opgekomen Percentage

Hoogleraren 6· } 50%
Docenten 20 14 70%
Assistenten 4 3 (stemmen als 75%

. student)
Technisch - ~n . ,

administratief
personeel } 3- . 101Y), (!!)
AC lA 14 '3- 2.1,4%
AC 1B 14 .. ·7, 51Y),
AC 1C 14 1 11,2.%
AC 1D 13 3- 23,1%
AC 1e jaar totaal 55 14 25,5%
Ma 1A 16 10 62,5%
MO 1B 17, 13 76,5%
MO 1e jaar totaal 33 23 69,6%
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Jaar Totaal Opgekomen Percentage

AC 2& ·jaar 28 9:- 32,2%
MO 2A 13 7 53,9%
MO 2B 14 7 50%
MO 2C 13 10 76,9%
MO 2e jaar totaal40 24 60%
AC 3e jaar 10 .- -·3 30%
MO 3e j.aar 26 7 .. 2.6,.:-9%

~__ 4' •

·-MÖ··4e jaar 18 13 72;~

Kandidaten +
MO 5e jaar 119- 28 23,5%

Totaal 362 - 144 39,8%

De opkomst in to;taal is dus 39, 8%. Voor verkiezingen voor het lighaam
met de hoogste beslissingsbevoegdheid in het Instituut voor Geschiedenis
bedroevend weinig. (Dit tussenvoegseltje en ae berekening van het to-
taalpercentage zijn voor rekening van de ~edactie van het
parlementai~e_ front.).

Gedetaillee:rde verkiezingsuitslag

Lijst Persóon Studentenzetels Vrije zetels

AA H. Boer 71,-:stemmen 55 stemmen
H. V.- Veen 67 11

..
49 11

H. Verbaan 55 11 37 11

C. Venema 57 " 35 "
J. .Wielinga 66 " 36 "
A. Boekhoudt 27 " 12 11

E.- Harbers 15 _11 12 11

P. Hieltjes 20 11 14 "
w. Jonkman 17 " 13 11

M. .Kingmans 19 11 12 "
E. Prinsen 14 " 8 "
R. Roes 12 11 8 "
M. Schoenmaker 13 " 9 "
H.C. Schol ten 10 " 11 "
J. Tonnaer 29 " 24 "
J.A.J.Tromp-Steen-

huis 37; "
J.M. Wiersma 24 " 13 "
Totaal 516 " 385 "-

H'71 A. Mulder-Bakker " 54 11

Y. Rops 37, " 30 11

G. Prince 51 11 42 tl

Totaal 88 11 126 tl

Staf I. Lipschits " 52 "
M.G. Buist 11 47 tl

H.P.H. Jansen " 34 "
H. Baudet " 16 11

Totaal 11 149 11

-_.- ._. - -_.-
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NAAR AANLEIDING VAN HET VESTDIJKNUMMER VAN MAATSTAF

men not e n b erg e

Met-een vertraging van meer dan twee maanden is dan het hier te be-
spreken aug.-sept. nummer van Maatstaf verschenen. Deze aflevering is·
bedoeld als een in memoriam voor de op 23 maart van dit jaar overlé-
den schrijver Simon Vestdijk. Het is niet ~e eerste keer, dat een li
terair tijdschrift aan deze auteur is gewijd. Podium (in 1948) en Raster
(in 1968) gingen reeds voor in het nader belichten van dit schrijvend feno
meen. Ook daarnaast is OV6r Vestdijk in het verleden al veel geschreven, .
vooral door dagbladcritici. Deze laatsten waren kennelijk de mening toe-

.gedaan, dat om mee te tellen in de literaire wereld men op zijn mins~

over Vestdijk diende te schrijven. Wat dit opleverde is eens geanalyseerd
in het tijdschrift "Merlyn" (1). Martin Hartkamp ging daarin e'en 29-tal
recensies na n.a.v. Vestdijks in 1964 verschenen rOllian "Het Genadeschot"
en constat'eerde, dat hooe;;stens " ....drie daarvan aanvàardbaar waren, maar'
niet echt onthul·lend". (2). De "meningen" ~ die uit deze krantenartikelen
naar voren komen,! z'ijn grofweg tel1ug te brengen tot zeer kBapgeschreven
lectuur, getuigend van grote e~uditie, meBs~al vaneen onleesbare moeilijk
hei-dsgraad ence'lebrali teit. Vooral dit laatste. woord ligt dit 'soort
kritici in de mond bestorven, waarschijnlijk: om hun-eigen onbekwaamheid
te verhlillen. Een tweedé' "mening"wcrdt v<;l.~tolkt d'oor hen, die niet nalaten
er op te' wijzen, dat de gevoelstoon in Vestdijks oeuvre zo al niet van den
beginne af. "kil" en "grof", gaanderweg minde'r"grof", maar steeds ·"killer"
werd. Dit alles niet'p'assend bij de emotionali tei t van de betrokken re
censenten:;, wat: ze Lfs aanleiding gaf Vestdijk . te vergelijken met een "ho
munculus" ini:üchemistische zin. (3) '-,
Deze .laats te' "mening" duikt ook op in dit nurnrr:er, in E:en bij drage van de
om haar-toneelrubriek in: de "Groene" vermaarde Jeanne van Schaik-Willing.
Haar artikel- (p. 328-3-34) gaat over -de roman "Het Glinsterend Pantser" .
(1956). Veátdijk beproefde hier, " ••• zoals in al,zijn vrije romanS (.~.),
het oproepen van een veld van abstracte spanningen, spanninë:en die elkaar
bestrijden, steunen, kruisen, in evenwicht houden, bavrijden" (p. 3-30 ),. Een
merkwaardig boek, " ••• dat ergens een genialiteit bereikt", t6ch vindt~'~ij

in de wereldbeschouwing geen bevrediging. Er mist een wez'enlijke, o-nmis
bare trek, "Iets dat-ik maar vaag de liefde zal noemen in ue ruimste
zin. Niet dus de demonische spotvorm ervan, maar dat waarvan Corinthiers
Dertèen spreekt" (p.333). Het opstel besluit ~et de constatering dat indien
men een roman van Vestdijk leest met verwachtingen, die elke andere roman
oproept, de lezer bedrogen zal uitkomen. Eenmaal onttrokken aan het
krachtveld van zijn oeuvre, " ••• dat te maken heeft met kosmos, lotbestem
ming, verraderlijkheid van een heelal, waarin de arme mens is geplaatst"
(p.334), klopt het leven, dat hij beschrijft in geen enkel opzicht me·t
dat, waarin Jeanne van Schaik"hartstochtelijk" gelooft. Derhalve maakt
Vestdijk, dat de lezer zich voortdurend bewust wordt van zijn eigE:n leven,
van hét leven, doordat de schrijver vergeten heeft "geloof, hoop en liefde"
aan zijn werk toe te voe~en. Ik begrijp dan niet, waarom mevrouw Van
Schaik in het zelfde artikel aanspoort proefschriften te schrijven over
een auteur, die alleen van belang is door hetgeen hij weglaat. Verder
ben ik de mening toegedaan, dat de Vestdijkstudie met dit soort uitla
tingen nauwelijks gediend wordt. Als het de bedoeling was geweest deze
studie voortijdig de nek om te draaien kan zij daar beter recht voor ui t-··
komen. Nu steunt zij op een "mening", die gebaseerd is op oppervlakkig,'
hoewel ( v~~wege de snelle en omvangrijke produktie (4)) langdurig en

109.



frequent recensie-werk. Op -andere gronden kan ik mij best voerstellen-
dat men Vestdijk afkeurt of verwerpt als W.F. Hermans. Deze schreef in
"Propria Cur~s" (15-5-1971): "Vestdijk schreef eigenlijk verward, op de
manier van iemand die bedwelmd is of vereiftigd. Misschien had hij loodver
giftiging - zetl.")odvergiftiging bedoel ik". (5)
De Vestdijkstudie die ik hierboven entameerde, is nauwelijks op gang ge
komen. Tot dusver, zijn alleen"delen, en fragmenten belicht."HicTbij- gaat
men in àf op veel voorkomende thema's als angst, jeugd en dood bij Ter
Braak' (6), de astrologie bij Cormets de Groot (7), het glinsterende (8)
en het hooggebergte (9) bij HeIla Haase en de drieslag vader~geweld-vuur
bij Oversteegen (10) àf op historische achtergronden verwerkt in de auto
biografische Anton Wachterromams bij Gregoor (11). Een algehele visie is
tot op heden achterwege gebleven, of in het half aangeduide blijven steken.
Een paar voorbeelden ter illustratie: Kees Fens zoekt het in de voortdurende
strijd tussen denken en verbeelden, tussen werkelijkheid en eigen schep
ping (T2), waarbij elk perspectief verschuift 'en alles bedriegelijk is.
Vestdijks personages zijn eerder droomgestalten dan realiteiten~ Verder
zijn deze figuren altijd op pad, op zoek. ijet :zijn jagers op wei!, naar een
ideaal, bv. een liefde, een vriendschap. '(13) ~tuiveling weet er vlotte~
weg mee. De kern in Vestdijks oeuvre is z.i. het bezien ván de mensheid
als een "thema è0n variazione"."Wie drt'eenmaal heeft ontdekt als het
essentiële bij Vestdijk, als de Idee van zijn 'volledig werk,kan het tel
kens wee'r aanwi'jien ••• ". (14) M.i. is Fens met zijn "strijd" warllier dan
Stuiveling. Te~en deze laatste kan ingebracht worden, dat de oneïndige
variatie op hetuthema IDens eerder een uitwerking van'een idee is dan de
idee zelf, wat die ook moge zijn.
,Een eerste serieuze poging tût formulering v'en het kernmotief, de idee in

'Vestdijks oeuvre (op een ~oorpublikatie na in de NRC (15))' wordt onder
nomen in het uitvoerige essay van Martin Hartkamp in het önuerhavigë
Maatstafnummer (p. 216-250). De figuren in zijn oeuvre, aldus Hartkamp,
streven allen naar identifikatie, naar vereenzelvicing, naar eenwor-
ding, waarbij zij doorgaans falen. Maar: ·"Hun verlangen naar versmeI ting
blijft () steeds sterker dan zijaelf, want wat zij in de identifikatie
~oeken is het duurzaam geluk, de eeuwigheid, de onverstoorde harmonie, het
paradijs". In zijn essay nu zoekt Hartkamp naar een' grondvorm, waarop
al'l-e aspecten van die identifi~atiedrangkunnen worden teruggebracht en
waaruit alle thematiek voortgesproten illvet zijn., Dit levert de nodige moei
lijkheden op. Een eerste werkwijze loopt vast. Het dOBl en het subject zijn
gegeven, rue~ zoeke het ob~ect, waarin het doel gezocht wordt. Hier komt
men bedrogen uit. Er is ge~n ~~rr object in Vestdijks werk, h~t zijn er vele,
varierend van een abstractum als het Niets: tot vele concrete personen en
voorwerpen. Kortweg geformuleerd al of niet aanwezige symbolen. Een ah~

dere benaderingswijze moet licigen in het feit dat een'nooit bevredigde
identifikatiedrang aanleiding wordt tot een als smartelijk ervaren iso
lel1ent. Vanaf het mom~nt dat !'!Jen' te r wereld komt leeft D,en in het iso
lement. Daarvoor in de prenatale fase was'men nóg ~én (in de moederfi
guur) en daar tijdens het leven deze eenwording nooit weer tot stand'
komt, ondanks alle pogingen, moet dit proces in de dood hersteld worden.
De dood ligt'hier in het zelfde vlak als de geboorte. Niet om de oor~

spronkelijke on~escheidenheid te vinden, ~har een blijvende ongescheiden
heid daaraan gelijk. Eenmaal losgelaten op het leven beseft'de mens zijn
isolement en wordt als Anton Wachter verteerd door angst met zijn isolement
te moeten leven en zich er bij n'éertte le6gen. Hoewel men kan weten al-
tijd "te laat" te zijn, door het achteruitgerichte karakter van de versmel
ting. Een andere formulering voor de identifikatiedrang luidt derhalve:
een volledig opheffen van het "te laat" en een niet-weten ervan. Hoe men
zich ook emotioneel verzet (door angst daartoe gedreven) alles, wat een
maal geschied is, blijft alleen te achterhalen in de verbeelding, in een
droom of door een zich herinneren. ' Men wil terughalen wat men meende te
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bezitten: "de eeuwigheid, of beter de ervaring van de eeuwigheid" (p. 231).
Daar de mens altijd in het bezit is van zijn bewust~ijn, is het hem onmo
gelijk zich daaraan te onttrekken. Alleen in momenten van extase en ge
.durende de slaap is men ervan verlost, dan is men alles (even) vergeten.
Het is niet verwonderlijk, dat als troost, als spiegel voor het niet kun
nen (en toch willen) bereiken van de paradijstoestand de j6ugd een voornaam
aspect is in Vestdijks werk. In de jeugd, nog dicht bij de geboorte en
dichtbij de oorspronkelijke 0l1gescheidenheid, die men zich nog herinnert,
is .men vita~l, vol levenslust en onbezonnen, doch tevens geborgen en ver~

zorgde Eveneens kent het kind de doodsangst niet als ook de tijd en het
besef "te laat" te zijn. De moederfiguur blij:t:t ook hier van eminent l;>~

l~g, terwijl - en dat is Z6er opvallend - zij zelden op de vQ~rgron~; .
tre~dt en meestal haar rol d~legeert of een andere gedaante aanne~mt~
Hartkamp doelt op de geleidrde. Elke zinnelijke bijsmaak ILoet hierbij~'Jver

med~ worden of zoals in "De Vuuraanbidders" (1947) l:ltaat: "ne.gelie~de
waS' ,slechts een symbool van het verlangen naar hetgodde~ijke; ,dat niet
alleen door zinnelijke bevre.diging, maar· zelfs duor het huwe1i;jk ontwijd

. werd geacht" (p. 239/240). Of met een citaat uit "De Toekomst q.er ,~E?ligie"
(1947) het proces als zodanig aangevend : "Het sterven van het·Ik naar het
Zelf", "he.t. diepere" ,,"het hoogeI:'e" Ik: ." een soort :j.deaalbeeld van 'onszelf,
iets wat wij .willen worden, ( ••• ), 14aar wat wij real:i:ter niet zijn"
(p~242). Daarbij zoekt het Ik·het Zelf buiten en niet in zichzelf. Het Ik
voelt zic.hermee verenigd, herinnert zich het ook, maaris Jiiet één met
zijn identifilçatieobject, met het Zelf,. Vandaar het ·niet aflaten van het
Ik het Zelf· te bereiken.
In;een interview heeft V~stdijk eens gezegd, dat bij hem.een streng omlijn
dele~vensovertuigingniet denkbaar was, door zijn wetensdorst voor~li!erlei
typen en zaken. Wel echter: "Het eigen Ik heeft in de besGba;ving van we
reld ·en medemens een heel speciale funktie" en "komt elke kreatie dG_or
middel van de identifikatie .tot stand". Zonodig ook" ••• duor het omgekeer
de van de identifikatie nl. door de bevreemding. En vaak is het alleen het
verlangen, hoe kortstondig en voorbijgaand ook, om zich met anderen te
willen vereenzelvigen"~ (17) Het verlangen is kennelijk de moeite waard om

. geleefd te worden. In deze zin moet wellicht verklaard worden, waarom
Vestdijk zichzelf als een ( diep in zijn werk verstopt) moralist zag, (18)
Een wat ongrijpbaar soort moralisme, wellicht alleen maar een "benadering".
(19) Echter door. het kiezen van afschuwwekkend~ figuren wOrden gegevens

, uitgewerkt, " •••dieonder het moralisti.s,qhe .gezichtspunt opgevat kunnen
worden". (20) .
Bezien we nu Hartkamps visie en die van Vestdijk zelf, dan .lijken mij deze
wel met elkaar te r~~en. Vestdijk ontkent nergens dat het leven niet
waard is geleefd te worden, h~e moeilijk het leven hem ook is en hoe zuur
hij het leven van zijn figuren ook maakt. Het ideaal wordt nagejaagd tij
dens het leven. het tussenstadmUID van geboorte en dood. Op zichzelf is het
niet ongedienstig na te gaan of zelfill'.)ord in Vestdijks oeuvre als thema
v00rkomt. Voor zover ik dat weet nl. niet. Toch is het saillant, dat in
twee van zijn beste werken zelfmoord. (de dood) als enige oplossing in het
leven geboden wordt: Trix Cup.erus in "De Kopren Tuin" (1950) enWegenér
in "De Schandalen" (1953) verkiezen de dood, "Hij wilde leven en wist, dat
het onbehoorlijk was te leven, en dat hij altijd het gezicht van een schan
dalige gauwdief .zou behouden door langer te willen leven dan hij ILoest •
( ••• ) Maa~ tot het laatst toe wist hij, - wist iets in hem - dat hij leef
de, dat hij daar verkeerd aan deed"., - zo besluit "De Schandalen". (21)
Ook gevallen van kindermoord .kunnen hier te denken geven. (22) Naar het
konkrete gebracht zien wij de nlens in de maatschappij als een worstelaar
in.een onafgebroken 'gevecht om het Zelf te vinden, daardoor vele malen
in cOnflict rakend met de hem omringende v.:ereld. Om de vrees voor zijn
schim te overwinnen, heet het oij Cormets de Groot, moet men door het

111.



kwaad heen gaan, wil het Ik tot het Zelf muteren. (23) Het roept op tot
een kritische olJstelling tegen de IDr,atschappij, " om wat de mens in
gemeenschap wordt aangedaan". ~24) Toch dient d~esamenleving aanvaardt te
)Yorden door het diepste weten in het vinden van de Idee te zullen falen.
Hieruit vloeien m.i. twee wezenstrekken van Vestdijks werk vOJrt: zijn
tolerante visie op de mens en zijn relativisme. Hartkamp zegt over het
rélativisme almBen of h~t niet grotendeels teru~gevoerd kan worden op de
primaire omkeerbaarheid van tijd en leven. Dit zegt op zichzelf niet veel
en ik verwonder mij er zelfs over, dat hijhier nïet dieper op in~aat. De
verwisselbare objecten bij Vestdijk 30uden een verklaring kunnen zijn v.oor
wat de schrijver noemt, " ••• een breidelloos relativisme, dat tenslotte zo
consequent kan worden dat het op zichzelf iets absol utistisch krijgt.
Dat is wat Nietschze perspectivisme noemt". (25) Hier raken wij m.i. de
kern van de "menineen", die wij hierboven vermeldden, aangaande Vestdijk.
Zij prmimen hem n~et, daan-hij een exempel vertegenwoordigt van het
perspectivisme. Het bezien van de wereld vanuit diverse gezichtspunten
zodoende alle absolute gegevens, normen e.dó betwijfelend. Relativisme
is het begin van de weg naar het nihilisme; derhalve is het " ••• verwerpe
lijk, omdat de mens zijn houvast ontneemt en de groepsmoraal ondermijnt".
(26) En hoe verder men - werkt, hoe meer personen llien uitbeeldt, des te
sterker zal dit zich taan aftekenen. Dit lc.atste zien we met name in de
latere Vestdijkromans. De leesb arheid wordt door een der6elijk relati
visme niet bevorderd, zelfs kan het-leiden to~:verveling, een eindeloxe
woordenbrij en het vermogen vatlmuggen olifanten te maken. Zelfs sprak
Peter van Eeten n.a.v. de roman ""Het proces van'" meester Eckhart" (hier,
bepaald onJuist) van "epigonisme van zichze'lf". (28) Dat een dergelijk
relativis~e leidt tot een milde, tolerante visie op de wens hoeft niet
te verbazen, - hierbij duikt meteen weer het weggestopte moralisme weer
op - daarbij pleitend voor vrijheid en zelfstandigheid voor de. J!lens (ui
t~raard ook voortvloeiend uft de, isolemen tsp-osi tie, die' de 'mens irmee"m~)~
Echter het bevorderen van meer vrijheid en zelfstandigheid,vour en van het
individu heeft ook zijn ~renzen. Eeh verabsolutering daarvan trekt het zo
moeizaam geconstrueerde beeld weer-totaal scheef. (29) Hier vergeet het
individualisme, dat het subject, de subjeatieve geest in de mens, het be
staan loochent van zijn tegenpool, van het object in het individu. (30)
"Van die objectieve geest valt te zeËSgen, dat de Lensen er zich bew_ust van
zijn zonder dat er zelf bewustzijn aan kp~ worden toegeschreven; hij is
wat het bewustzijn' verbindt, ( ••• ). dat als interpretatie en als handelings
schema dient". (31) De vrijheid, die de men~ heeft, kan zich wel afzetten
tegen een cultuurbode~,waaruithij is ontsproteft. Toch kan hij deze
laatste nooit eliminereri. "Was dat mo[elijk dan zouden wi~, ergens uitkomen.
waar het menselijke no~ niet is begvnLen. Zo beschouwd moet de mens dus
onherstelbaar worden genoemd. Hij heeft te stellen ~et wat hij eenmaal
heeft ingesteld", ?J2) of zelf nooit heeft bez8t€n. En daarmee is de
cirkel gesloten.
Het is niet mijn bedmeling een ei6en Vestdijktheorie te conciperen - mijn
filosofische kennis is daar te 6ering voor en het zou te veel tijd gaan
kosten -. Het bovenstaande is alleen bedoeld als kanttekening en verdere
ui tbouwing van een theorie, die he t overdenken meer dan waard is, m,iar nog
niet waterdicht, mede door het ongrijpbare van Vestdijk zelf en door het
feit dat de laatste zich wel eens te&enspreekt. Daarbij, bij een theorie,
kan als steun dienen de bijdra6e van R.A. Cornets de Groot (p. 281-291),
die uitvoerig een paar gedichten behandelt en Jén element naar voren

.. haalt: de ontmoeting en de scheiding van twee geliefden. Het laatste
essayerende artikel is van HeIla Haasse'. Zij analyseert "De Koperen Tuin"
aan de hand van de muziek, en wel de 'ópera "Carmen" , die in het boek
ZO 'n opmerkelijke rol speelt. Een v00rtreffelijk stuk, dat zeer juist
de,Fuzjek die in Vestdijks leven van eminent be~ang is geweest, in het
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middelpunt heeft geplaatst onder de titel "Een koninkriJk vuor een lied"
(p. 299-315). "Zijn persoonlijk drama tegen ( ••• ) de wereld, vermomd als
een roman over muziek ••• " !perkt .zij tot slot op. Naast de vermelde bij
dragen is het nummer gevuld met herinneringen, een interviewen een
brief. Het interview is hetzelfde als Nol Gregoor publiceerde in het-"Al
gemeen Dagblad" van 17-10-1968, zij dat het hier volledig gegeven wordt.
De herinneringen, die Jeanne van Schaik-Willing als tweede bijdrage' biedt,
zijn eveneens een opgewarmd prakje, hoewel. zij in tegenstelling'tot Gre-

.. goot dat niet vermeld. (33) In sober proza wordt Vestèijks liaison met
Henriette·van Eyk besproken. Deze laatste schrijft daar zelf óok over
voer V00r a.s. biografen, maar vooral voor Lib~l~elezeressen. Gregoor
haalt, ook in een twe~de bij arage ,. nog eens,"Een_avondje bij'Simon Vest
dijk" voor de geest eride musicus en destijds huisvriend duidt schematisch
het plan aan vûor eel'! ·publikatie over Vestdijk, die eens hoopt te schrij
ven, geschraagd met brieven en dagboekfragmenten. Tot slot in "het cursief'
een brief van Vestdijk ..gericht aan en hier a{ged~ukt door H.J' •. Smeding
met een kort cOllimentaar, " •••mis~chien ee~ sleutel tot zijn ~iterst ge
compliceerde persoonlijkheid ••• " (p.339)
Dit dubbelnummer van Maatstaf, dat alleszins het lezen waard is, verscheen
bij de Arbeiderspers in Amsterdam en kost F ~, 90 (34)
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